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صادر شد  مجوز حرفه ای سرخابی ها 
 دیــروز خبــر مهمی توســط مدیر 
حرفــه ای  مجــوز  صــدور  کمیتــه 
فدراســیون فوتبال اعلام شد و در این 
بین نگرانی هواداران تیم هایی که باید 
در مسابقات آســیایی شرکت کنند، به 
پایان رســید. لیگ  برتر بیســت و چهارم 
با قهرمانــی تراکتــور و نایب قهرمانی 
سپاهان به اتمام رسید؛ بدین ترتیب دو 
تیم نمایندگان ایــران در لیگ نخبگان 
آســیا فصل آینده خواهند بــود. البته 
با توجــه به کاهــش ســهمیه ایران، 
سپاهان باید در مرحله پلی آف شرکت 
کند. در ادامه پنجشــنبه دیــدار فینال 
جام حذفی برگزار شــد و اســتقلال با 
قهرمانــی، نه تنها با هشــت قهرمانی 
صاحب عنــوان پرافتخارترین تیم جام  
حذفی شد، بلکه توانست سهمیه لیگ 
قهرمانان آســیا ۲ را هم کســب کند؛ 
اتفاقی که پایانی خوش برای استقلال 
و هوادارانش بعد از یک فصل سخت 
و عجیب محســوب می شــد. از سویی 
گرچه اســتقلال با قهرمانــی در جام 
حذفی توانست سهمیه حضور در لیگ  
قهرمانان آســیا ۲ را کســب کند،  برای 
نهایی شــدن این حضور، نیــاز به تأیید 
مجــوز حرفه ای داشــت و حتی پیش 
از دیدار با ملوان، شــایعاتی منتشر شد 
مبنی بر اینکه آبی ها در صورت کسب 
جام هم نمی توانند راهی آســیا شوند. 
موضوعــی که در روزهای گذشــته به 
آبی  های  هــواداران  جــدی  دغدغــه 
پایتخت تبدیل شــده بود و آنها به طور 
مداوم اخبــار و شــایعات مختلف در 
مورد این موضوع را پیگیری می کردند.
در این شــرایط دیروز تمام شایعات 
و نگرانی ها به اتمام رسید و مصطفی 
زارعــی، مدیــر کمیتــه صــدور مجوز 
حرفه ای، به  صورت رسمی خبر صدور 
مجوز حرفــه ای برای هر دو باشــگاه 
اســتقلال و پرســپولیس را اعلام کرد. 
گرچه این موضوع برای پرسپولیسی ها 
چندان اهمیت نداشت، زیرا تیمشان با 
قرارگرفتن در رتبه ســوم لیگ برتر و با 
توجه به کاهش ســهمیه های فوتبال 
ایران در آســیا، نتوانســته بود سهمیه 
حضور در مســابقات آسیایی را کسب 
کند، اما با توجه به اهمیت کســب این 
مجوز و هشدارهای مسئولان مختلف 
فدراســیون فوتبــال، این مهــم برای 
آینده باشــگاه و مســیر پیش رو  چندان 
هــم بی اهمیــت نیســت. در هر حال 
این تصمیم فدراســیون فوتبال و تأیید 
رسمی صدور مجوز حرفه ای باعث شد  
خیال هواداران استقلال از بابت حضور 
تیمشــان در مسابقات آســیایی راحت 
شود. حالا همه چشــم ها به آینده دو 
باشگاه و عملکرد آنها در فصل جدید 
دوخته شده و آبی ها امیدوارند بتوانند 
با تقویت تیم شــان، نتایج درخشانی در 
آســیا کســب کنند. نکته حائز اهمیت 
اینکه علاوه بر اســتقلال و پرسپولیس، 
تیم هــای تراکتــور، ســپاهان، فــولاد، 
آلومینیوم و گل گهر سیرجان هم موفق 
به دریافت مجوز حرفه ای شــدند. سه 
باشگاه شــمس آذر، هوادار و استقلال 
خوزســتان هیــچ مجــوزی دریافــت 
نکردنــد و ســایر باشــگاه ها موفق به 

دریافت مجوز ملی شدند.

یونس امامی نماینده ۷۴ کیلوگرم در زاگرب
مســابقات پنج وزن نخســت رقابت های بین المللی کشــتی آزاد اوپن 
مغولستان و سومین مرحله از رنکینگ اتحادیه جهانی کشتی، از دیروز 
(شنبه) در شهر اولان باتور برگزار شد. در مسابقات روز نخست، نمایندگان وزن 
۷۴ کیلوگرم کشورمان به میدان رفتند که یونس امامی در دیدار فینال با نتیجه 
۴ بر ۳ مقابل امیرمحمد یزدانی به برتری دست یافت و صاحب مدال طلا شد. 
بــه این ترتیب طبق چرخه انتخابی تیم  ملی، یونس امامی ملی پوش وزن ۷۴ 
کیلوگرم کشــتی آزاد ایــران در رقابت های جهانــی ۲۰۲۵ زاگرب خواهد بود. 
جالب اینکه امیرمحمد یزدانی در جام تختی موفق به شکســت یونس امامی 
شــده بود اما امامی در مغولســتان آن باخت را جبران کرد و مسافر مسابقات 

جهانی شد.

تکذیب قطع بودن VAR در فینال جام  حذفی
مدیر کارگروه VAR درباره حواشــی دیدار فینال جام  حذفی بین اســتقلال و 
ملوان توضیحاتی ارائه داد. محسن حکیم اظهار کرد: «درباره بحث داوری، 
سعی می کنم نظر ندهم و کمیته داوران باید درباره درست یا غلط بودن تصمیم گیری 
صحبت کند. درباره بحث تکنولوژی VAR تا ۱۰۰ دقیقه قبل از شــروع بازی ویدئوی 
بازی را داریم و صدای داوران را ضبط می کنیم. از مکالمه داوران و نوع تصمیم گیری 
در آن صحنه و صحنه های دیگر همه موجود اســت ». او تأکید کرد: «صحبتی را که 
درباره قطع بودن VAR مطرح شــده تأیید نمی کنم و کاملا کذب اســت. بعضی از 
دوستان برای وایرال شدن این موضوع را مطرح کردند. در حال هماهنگی ها هستیم 
تا اگر کمیته داوران و بقیه داوران صلاح دانســتند حتی مکالمه داوران را در اختیار 
رســانه ها قرار بدهند. حتــی مانیتوری را که داور در حال نظــردادن درباره پنالتی یا 
خطا بودن صحنه است، به  صورت ضبط شده داریم و می توانیم در اختیار رسانه قرار 

بدهیم». محسن حکیم اعلام کرد  برای این مسابقه ۱۱ دوربین وجود داشته است.

 گزینه مد نظر سیدورف برای سرمربیگری استقلال
ریکاردو ساپینتو، ســرمربی پرتغالی پیشین استقلال، در روز بازی فینال 
جام حذفی این تیم برابر ملوان با انتشــار استوری برای استقلال آرزوی 
موفقیــت کرد و در پیامش به هــواداران گفت که به زودی آنها را می بیند. این 
موضوع باعث شــد خیلی ها او را ســرمربی فصل آینده استقلال بدانند. گفته 
می شد ساپینتو و کاریله برزیلی دو گزینه مسئولان استقلال بودند که توافقاتی 
با آنها انجام شــده بود اما کلارنس ســیدورف، مشــاور مدیرعامل استقلال با 
انتخاب این دو مربی مخالفت کرده است. سیدورف دو گزینه برای سرمربیگری 
استقلال مد نظر دارد که گفته می شود یکی از آنها، هنک فریزر است. این مربی 
۵۸ ساله سابقه ســرمربیگری تیم های آدو دن هاخ، ویتسه، اســپارتا روتردام، 
اوترخت و والویک را در کارنامه اش دارد و در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر دســتیار 

لوئیز فن خال در تیم ملی هلند بود.

 هفتمی ایران در جدول مدالی دوومیدانی آسیا
بیست و ششمین دوره مسابقات دوومیدانی قهرمانی بزرگسالان آسیا پس از 
پنج روز رقابت فشــرده دو هزار ورزشکار از ۴۳ کشور به پایان رسید. در این 
دوره از رقابت ها ۲۰ کشــور صاحب مدال شدند که تیم ایران با کسب ۲ طلا و یک 
نقره، در رده هفتم جدول توزیع مدال ها قرار گرفت. این در حالی است که ایران در 
ســال ۲۰۲۳ با دو نقره و یک برنز در رده چهاردهم، در سال ۲۰۱۹ با یک طلا و یک 
نقره در رده یازدهم و در سال ۲۰۱۷ نیز با چهار طلا و یک برنز در رده چهارم ایستاده 
بــود. در جدول توزیع مدال های این دوره، تیــم چین با مجموع ۳۲ مدال در صدر 
ایستاد و هند و ژاپن هم به ترتیب در رده های دوم و سوم. کشورهای قزاقستان، قطر، 
کره جنوبی، ایران، کویت، پاکســتان و فیلیپین نیز در رده های چهاردم تا دهم قرار 
گرفتند. مهم ترین اتفاق این دوره از مســابقات قهرمانی آسیا، مدال طلای ریحانه 
مبینی در پرش طول بود که برای نخستین  بار در دوومیدانی زنان ایران کسب شد.

صعود ایران در لیگ  ملت های والیبال آسیای مرکزی
مرحله مقدماتی چهارمین دوره مســابقات والیبال لیگ ملت های آســیای 
مرکزی که از روز پنجشنبه در دو گروه و در شهر فرغانه ازبکستان آغاز شده 
بود، دیروز به پایان رسید. تیم «ب» والیبال ایران با هدایت پیمان اکبری پس از برتری 
ممقابل هند و ترکمنستان، در آخرین مسابقه این مرحله به مصاف ازبکستان میزبان 
مسابقات رفت و ۳ بر صفر این تیم را شکست داد تا به  عنوان تنها تیم بدون شکست 

مسابقات و صدرنشین گروه نخست با ۹ امتیاز راهی مرحله دوم شود.

سوژه خبر

پرتو جغتایی: تجربه ای که ســال ها در 
افتاد.  اتفاق  بالاخــره  بودند،  انتظارش 
تیم ملی ژیمناســتیک زنان ایران، برای 
نخستین بار با ترکیبی جوان و پرانرژی، 
راهــی یــک میــدان بین المللی شــد: 
مسابقات بین المللی روسیه. درحالی که 
حضور زنان ژیمناســت ایران در میادین 
برون مرزی به دلیل تأیید نشدن پوشش 
نبود، در  امکان پذیــر  تاکنون  اســلامی 
نهایت با تأیید پوشش، این مهم محقق 
شــد و این بار نــام ایران در فهرســت 
کشــورهایی قرار گرفت که نمایندگانی 
در بخش ژیمناستیک زنان به رقابت ها 
اعزام می کنــد. اما این حضور فقط یک 
«شرکت در مســابقه» نبود، بلکه آغاز 
یک مسیر تازه بود؛ مسیری که پشت آن 
تــلاش، تمرین، صبر و کوله باری از امید 
برای تــداوم این راه قرار دارد. ســمیه 
چراغی، سرمربی تیم ملی ژیمناستیک 
زنان ایــران، در گفت وگویی اختصاصی 
بــا روزنامه «شــرق»، از جزئیــات این 
اعزام تاریخــی، حال و هوای دخترانش 
بین المللــی،  تجربــه  نخســتین  در 
نتایــج کسب شــده، کمبــود امکانات، 
فدراســیون  رئیس  ویژه  حمایت هــای 
ژیمناســتیک از زنان این رشــته و البته 
توقعاتی کــه از نهادهــای تصمیم گیر 
پرده  دارد،  آتــی  بــرای حمایت هــای 
برداشــت. او با جملاتــی غرورانگیز و 
البته همراه با دغدغه، گفت: «دختران 
من در نخســتین اعزام خارجی شــان، 
نه تنها بــا حریفــان حرفــه ای رقابت 
کردند، بلکه بر ترس های درونی شــان 
هم غلبــه کردند ». او از لحظاتی حرف 
زد که ورزشــکارانش برای نخستین بار 
یک میدان بین المللی را تجربه کردند، 
از اضطراب هایــی که پشــت لبخندها 
پنهان شــده بــود و از اشــتیاقی که در 
چشم هایشــان بــرق مــی زد. در ادامه  
این گفت وگو، ســرمربی تیــم ملی به 
لزوم یک سیستم منظم حمایتی اشاره 
می کنــد که بتواند از این ســرمایه های 
نوپــا محافظــت و آنهــا را در مســیر 
رشــد هدایت کنــد. او می گویــد: «ما 
نمی خواهیم فقــط یک بار دیده و بعد 
فراموش شویم. ژیمناستیک زنان ایران 
بــه حمایت نیــاز دارد ». گفت وگوی ما 
با این مربــی، روایتی از پشــت صحنه  
یک اتفــاق مهم و تاریخــی در ورزش 
زنان ایران اســت؛ روایتی از ایستادگی، 
از اعتمــاد بــه دختران ورزشــکار و از 
آغــاز راهی که اگر جدی گرفته شــود، 
می تواند جایگاه ایران را در این رشــته 

زیبا و پرهیجان ارتقا  دهد.
   

از اعزام تاریخی دختران ژیمناستیک کار   �
ایــران به مســابقات بین المللی روســیه 
برایمان بگویید. دیدگاه شــما نســبت به 
این اعزام، نفرات و نتایج به دســت آمده 

چیست؟
ایــن اعــزام در شــرایطی اتفاق افتــاد که زهــرا اینچه 
درگاهــی، رئیس فدراســیون از مدت ها قبل با فدراســیون 
جهانی ژیمناستیک در راستای گرفتن مجوزهای لازم لباس 
دختــران ایران بــرای اعزام به رقابت های بــرون مرزی در 
ارتبــاط و نامه نگاری بود. تلاش هایی که فدراســیون ایران 
صورت داد در نهایت منجر شد  بتوانیم دختران را در شاخه 
ترامپولیــن برای اعزام به مســابقات آمــاده کنیم. پیش از 

اعزام به مســابقات روسیه چهار اعزام صورت گرفت که از 
این بین دو اردو در جزیره کیش برگزار شد، یک اردو در اراک 
و دیگر اردو نیز در تهران برپا شــده بود. در پایان سه اردوی 
نخســت به شش نفر نهایی رســیدم و در نهایت در اردوی 
پایانی لیست چهار ژیمناست اعزامی را در خدمت داشتیم 
و اردوی پایانی را در اراک با نفــرات اعزامی برگزار کردیم. 
ما ۳۰ اردیبهشت به مسابقات روسیه اعزام شدیم و تا سوم 

خرداد رقابت دختران ما در این مسابقات ادامه داشت.

سطح مســابقات و نتایج اعضای تیم ملی   �
ایران چطور بود؟

سطح مسابقات بسیار بالا بود. کشورهایی 
مانند روســیه، بلاروس، ازبکستان، ارمنستان، 
آذربایجان و ایران در این مســابقات شــرکت 
کرده بودند. اعضای تیم ایران توانستند بهترین 
نمایــش خــود را ارائه دهند و خوشــبختانه 
شــاهد هیچ افتی در برنامه های تیم و نفرات 
نبودیــم. بچه هــا بــه  زیبایی هر چــه تمام تر 
نمایش  خود را ارائه کردند. چیزی که برای ما 
غیرقابل باور بود، این بود که با وجود پوشش 
اســلامی همه  چیز همان طور پیش رفت که 
انتظار داشــتیم. عملکرد خوب بازیکنان ایران 
نشان داد که با وجود این پوشش نیز می توان 
عملکرد خوبی در مسابقات داشت. موضوعی 
که برایمان جالب بود، توجه رســانه ها و دیگر 
کشــورهای شــرکت کننده به بازیکنــان ایران 
بود. برای همه جالــب توجه بود که دختران 
ایران با این پوشــش در این رشته، نمایشی به 
این خوبــی ارائه دادند و بارها مورد تشــویق 
افراد حاضر در ســالن قــرار گرفتند. ما در رده 
سنی ۱۵- ۱۶ ســال، بهاره مصلایی را داشتیم 
که توانســت به فینال مســابقات راه پیدا کند. 
این در حالی بود که ما اصلا تصور نمی کردیم 
که در ایــن اعزام که نخســتین تجربه بعد از 
۵۰ ســال بود، فینالیســت داشــته باشیم، اما 
این اتفاق خوشــحال کننده افتــاد. به اعتقاد 
مــن، حمایت های رئیس فدراســیون از ما در 
راستای برگزاری اردوهای منظم و تلاش برای 
مجوزهای این اعزام بســیار کمک کننده بود و 

باید قدرددان این زحمات باشیم.
از آنجایی کــه این نخســتین اعزام زنان   �

ژیمناست به مسابقات برون مرزی بود، از نظر 
روحی چطور نفرات را آمــاده این تجربه تازه 

کردید؟
حقیقتــا بزرگ ترین چالــش پیش روی من 
پیش از اعزام به این مســابقات همین مسئله 
بــود. از نظــر تکنیکی در چهــار دوره اردویی 
که برگزار شــد بچه ها به آمادگی کافی رسیده 
بودند اما تقویت مسائل روحی برای نخستین 
اعزام موضوعی بود که باید در لحظه مواجهه 
بــا آن برطرف می شــد. در نهایــت اما آنچه 
اتفاق افتاد بســیار عالی بــود. تیم پنج نفره ما 
متشکل از مربی و چهار شرکت کننده در تمام 
مدت برگزاری مســابقات پشــت به پشت هم 
و با حمایت از هم توانســتیم بر این اســترس 
و اضطرابــی که اتفاقا بســیار طبیعی نیز بود، 
غلبه کنیم. تمام تلاش من به عنوان مربی این 
بود که بتوانم پیش از مسابقات به هر کدام از 
نفرات تیم اعتماد به نفس کافی را منتقل کنم 
تا نمایش خوبی از خود نشان دهند. در نهایت 
تیم ما رو سفید شد و توانست به نتیجه خوبی 
دســت پیدا کند و همــان انتظاراتی که وجود 

داشت را برآورده کند.
علاوه بر مســئولان، چه انتظــاری از دیگر   �

عوامل مهم و تأثیرگذار در پیشرفت ژیمناستیک 
زنان دارید؟

بایــد به ایــن موضوع اشــاره کنــم که ما 
در شــرایطی قرار داریم که نیــاز به همراهی 
رسانه ها به شدت برای ما احســاس می شود. این گام های 
نخســتین ژیمناســتیک زنان در فرایند حضــور بین المللی 
آنهاست و اگر تبلیغات به درستی صورت پذیرد و رسانه ها 
در راستای پوشش مسابقات ژیمناستیک زنان به این رشته 
کمک کنند، نگاه ها به ژیمناســتیک زنان ویژه تر خواهد شد 
و رفته رفته در مسیر استعدادیابی، علاقه مندی خانواده ها 
به تشــویق فرزندان خود برای حضور در رشته ژیمناستیک 

قدم های مفیدی برداشته خواهد شد. 
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سمیه چراغی، سرمربی تیم ملی ژیمناستیک زنان ایران، درگفت وگو با «شرق» مطرح کرد:

حضوری فراتر از انتظار پس از نیم قرن

خواهش من از وزارت ورزش این اســت که فدراســیون ژیمناســتیک را مورد 
حمایت خود قرار دهند. حمایتی که در راستای تشکیل اردوهای بیشتر، اعزام های 
بیشــتر و کســب تجربه برای دختران ژیمناست ایران باشــد. بدون شک هرچقدر 
تعداد اعزام های ما بیشــتر باشــد، تجربه بیشــتری به دســت می آید و از طرفی 
موجب خواهد شد که کشــورهای دیگر هم با نفرات ایران آشنا شوند. ما حقیقتا 
از نظر امکانات با کمبودهایی مواجه هستیم. روی ترامپولین ایرانی کار می کنیم و 
ترامپولین اروپایی نداریم. بازیکنان ما در روسیه برای نخستین بار با این تجهیزات 
مواجه می شــدند و فضا برایشان ناآشــنا بود. با توجه به اینکه با وجود همه این 
شرایط دختران ما شایستگی خود را نشان دادند، خواهش من از وزارت ورزش این 
است که از فدراسیون ما حمایت کنند تا بتوانیم در شرایط بهتری اردوها را برگزار 
کنیم و وســایل بهتری برای انجام تمرینات در اختیارمان باشد. امیدوارم حمایت 
مالی صورت بگیرد تا زیرســاخت ها و وسایل استاندارد ســخت افزاری در اختیار 
فدراســیون قرار داده شود. در بخش مردان نیز امکانات کم است؛ با وجود اینکه 
مردان ژیمناســت ایران هم در سال های اخیر بســیار خوش درخشیده اند و مدال 
طلا و نقره و فینالیســت در رقابت های آســیایی داشتیم. بنابراین قطعا با حمایت 
از ســوی وزارت ورزش و نهادهــای دیگر می توانیم بهتر از این نیز ظاهر شــویم. 
موضوع دیگری که می خواهم درباره آن صحبت کنم این است که برایمان بسیار 
ســؤال برانگیز شــد که چرا وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک حضور درخشان 
دختران ژیمناســتیک بعد از نیم قرن را که یک رخداد تاریخی در ورزش زنان ایران 
به شــمار می رفت، تبریک نگفتنــد. اعضای تیم از وزارت و کمیتــه این انتظار را 

داشتند که متأسفانه برآورده نشد.

ماجرای یک انتظار ساده از مسئولان 
که محقق نشد

ارتبـاط با روزنـامه شـرق
T.ME/ALOSHARGH
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